

Statement of the Permanent Mission of the Syrian Arab Republic

In response to the statement of the representative of Canada when discussing item VIII: Addressing chemical terrorism, on the agenda of the Hundred and Third Session of the Executive Board

July 11-14, 2023

During the course of discussions on agenda item eight of the EC-103, titled "**Countering Chemical Terrorism**," the representative of Canada tried to cast doubt on what Syria has repeatedly presented and announced regarding the dangers of terrorists spreading and possessing toxic substances to be used as chemical weapons in Syria. The representative of Canada demanded evidence of the validity of what Syria says, and denied the existence of any evidence for that. In this context, we refer to the following:

The Permanent Mission of the Syrian Arab Republic to the Organization categorically rejects the fabrications, skepticism and incorrect statement made by the representative of Canada during the discussion of this item.

We are accustomed to hearing lies and false accusations against Syria from some countries during the sessions of the Executive Council and previous conferences of state parties, but we did not expect that the representatives of some countries would reach a state of denial of an existing reality and ignore the facts simply to make a political point.

We expected the representative of Canada to be acquainted with what Syria has suffered from terrorist crimes since 2011 until now, through international and governmental reports issued by prominent research centers, and documented media reports at the global level. Syria has faced tens of thousands of foreign, Arab, and

Syrian terrorists, who entered Syria with the facilitation of some Western countries, especially Turkey, and committed the most heinous crimes that history has not witnessed before, such as slaughtering, killing, and displacing the safe civilian population, and destroying infrastructure in many Syrian cities and towns. Terrorists today constitute a dark force capable of destabilizing security in the countries that have supported and sponsored these entities in the short and long run, and who are able to develop themselves rapidly due to the lack of seriousness of Western countries, including Canada, in combating terrorism, particularly across borders, of which the terrorists in Syria constitute the main nucleus. These terrorists were able to establish sophisticated global communication networks, and they have sleeping cells in many countries of the world, and according to reports issued by the United Nations, they were able to possess the technologies and capabilities to produce chemical and biological weapons.

We refer the representative of Canada to the following reports:

- In the twenty-seventh report of the Analytical Support and Sanctions Monitoring Team submitted to the Security Council issued in Document No. S/2021/68 dated February 3, 2021, the report indicated that the group called “Hayat Tahrir al-Sham” (formerly Jabhat al-Nusra) in the Syrian city of Idlib managed to manufacture missiles grade 120 mm mortars locally, and rifles, and the “Harem” area of the Idlib governorate has turned into a center for the collection and modification of weapons.
- In the eighth report issued by the United Nations Investigation Team to Promote Accountability for Crimes Committed by ISIS, issued in Document No. S/2022/434 dated May 26, 2022, the following was stated: “The team examined internal directives and letters issued "Leading figures within ISIS who regulated and encouraged the use of chemical

- weapons, including direct participation from the highest levels in providing specific financial rewards to ISIS forces that deployed these weapons."
- Also, the fifteenth report of the Secretary-General of the United Nations on the threat posed by ISIS in Iraq and the Levant to international peace and security, issued in Document No. S/2022/576 dated July 26, 2022, in which he confirmed that 30,000 children under the age of 12 years old, who are children of ISIS terrorists, are being held in 11 camps in northeastern Syria. The report indicates that ISIS possesses advanced weapons and air systems that it has used on multiple occasions. The report adds, "Preventing terrorists from obtaining weapons and explosive materials remains a major challenge." The Counter-Terrorism Office, and the Counter-Terrorism Committee's Executive Directorate, and the United Nations Institute for Disarmament Research are conducting training exercises in some countries in the Middle East, to prevent terrorists from using chemical and biological weapons, and radiological and nuclear materials.
 - Also, the ninth report by Christian Richer, Special Adviser and Head of the United Nations Investigation Team to Promote Accountability for Crimes Committed by ISIS, issued in Document S/2022/836, which was discussed by the Security Council in its session No. /9206/ date / December 5, 2022. The following was stated: "The evidence collected continues to support the idea that ISIS manufactured and produced chemical rockets, mortars, ammunitions, warheads, and improvised explosive devices, in addition to developing, testing, arming, and deploying a range of chemical agents."

What we have mentioned are some examples, and we have a lot of evidence that terrorists in Syria possess chemical weapons. This is not information issued by the Syrian government. Ignoring this information means that either such reports are not being followed, or that they are purposely ignored for political reasons.

It is only natural for the representative of Canada to deny the existence of chemical terrorism by terrorist groups in Syria, because confirming such a matter would stand in her way, along with some other Western countries, in continuing to fabricate the reports issued from time to time by the “Fact-Finding Mission” and the illegal “Investigation and Identification Team” to accuse the Syrian government of using chemical weapons.

The representative of Canada, in every meeting or briefing regarding the Syrian chemical file, is keen to continue accusing the Syrian government of using chemical weapons, and to deflect accusations regarding terrorists, in line with the positions of some Western countries that are hostile to Syria. This situation can only be interpreted as a strong message of support by the representative of Canada for those terrorists to continue their crimes, and to fabricate more plays using these weapons.

Those who support terrorists in Syria, financing and arming them, facilitating their entry into Syria, and providing them with political, military and security cover, and those who embrace hundreds of the members of the terrorist White Helmets, who constitute an arm of Hayat Tahrir al-Sham, the former "Al-Nusra Front", granting them asylum on their lands, will find it necessary to slander and falsify the facts and to cast doubt on what Syria says about the crimes of terrorists on its territory, and to cover for their possession of chemical weapons and

the fabrication of the use of these weapons with the coordination and implementation of the terrorist White Helmets group.

بيان البعثة الدائمة للجمهورية العربية السورية

رداً على بيان ممثلة كندا لدى مناقشة البند الثامن: التصدي للإرهاب الكيميائي، من جدول أعمال الدورة الثالثة بعد المائة للمجلس التنفيذي

14-11 تموز 2023

لقد حاولت ممثلة كندا خلال مناقشة البند الثامن المعنون بـ: "التصدي للإرهاب الكيميائي" التشكيك بما قدمته وأعلنت عنه سورية مراراً من حجم مخاطر انتشار الإرهابيين وامتلاكهم لمواد سامة لاستخدامها كأسلحة كيميائية في سورية. وطالبت ممثلة كندا بدليل على صحة ما تقوله سورية، ونفت وجود أي دليل على ذلك. إننا في هذا السياق نُشير إلى ما يلي:

إن البعثة الدائمة للجمهورية العربية السورية لدى المنظمة، ترفض رفضاً قاطعاً الافتراءات والتشكيك والمعلومات غير الصحيحة التي أدلت بها ممثلة كندا لدى مناقشة هذا البند.

لقد اعتدنا على سماع الأكاذيب والادعاءات الباطلة بحق سورية من بعض الدول خلال دورات المجلس التنفيذي ومؤتمرات الدول الأطراف السابقة، لكن لم نكن نتوقع أن يصل ممثلو بعض الدول إلى حالة الإنكار لواقع قائم وموجود وتجاهل الحقائق لأسباب سياسية فقط.

كنا نتوقع من ممثلة كندا أن تكون على اطلاع على ما عانت منه سورية من جرائم الإرهابيين منذ عام 2011 وحتى الآن، من خلال ما يصدر من تقارير دولية، حكومية ومن مراكز أبحاث مرموقة، وتقارير إعلامية موثقة على المستوى العالمي، فقد واجهت سورية عشرات الآلاف من الإرهابيين الأجانب والعرب والسوريين، الذين دخلوا سورية بتسهيل من دول غربية، وخاصة تركيا، ومارس هؤلاء أبشع أنواع الجرائم التي لم يشهدها التاريخ من ذبح وقتل وتهجير للسكان المدنيين الأمنيين وتدمير للبنى التحتية والمستشفيات والمدارس في أكثر من مدينة سورية. ويُشكل الإرهابيون اليوم قوة ظلامية قادرة على زعزعة الأمن والاستقرار في الدول التي دعمت ورعت

هؤلاء الإرهابيين في المستقبل القريب والبعيد، وبمقدورها تطوير نفسها بشكل متسارع بسبب عدم جدية الدول الغربية، ومنها كندا في محاربة الإرهاب، ولا سيما العابر للحدود، والذي يشكل الإرهابيون في سورية النواة الرئيسية له. واستطاع هؤلاء الإرهابيين إنشاء شبكات تواصل عالمية عالية المستوى، ولها خلايا نائمة في العديد من دول العالم، ووفقاً للتقارير الصادرة عن الأمم المتحدة، استطاعت أن تمتلك التقنيات والإمكانات لإنتاج أسلحة كيميائية وبيولوجية.

ونطلب من ممثلة كندا أن تعود إلى التقارير التالية:

- في التقرير السابع والعشرين لفريق الدعم التحليلي ورصد الجزاءات المقدم لمجلس الأمن الصادر بالوثيقة رقم S/2021/68 تاريخ /3/ شباط/ فبراير 2021، أشار التقرير إلى أن تنظيم هيئة تحرير الشام (جبهة النصرة سابقاً) في مدينة إدلب السورية تمكن من تصنيع قذائف هاون من عيار /120/ ملم محلياً، وبنادق، وتحولت منطقة حارم من محافظة إدلب إلى مركز لتجميع وتعديل الأسلحة".

- وفي التقرير الثامن الصادر عن فريق التحقيق التابع للأمم المتحدة لتعزيز المساءلة عن الجرائم المرتكبة من قبل "داعش" الصادر بالوثيقة رقم S/2022/434 بتاريخ /26/ أيار/ مايو 2022 جاء ما يلي: "إن الفريق وقف على أوامر توجيهية داخلية ورسائل صادرة عن شخصيات قيادية داخل التنظيم كانت تُنظم استخدام الأسلحة الكيميائية وتشجع عليه، بما في ذلك، المشاركة المباشرة من أعلى المستويات في توفير مكافآت مالية محددة لقوات التنظيم التي تنشر هذه الأسلحة".

- وفي التقرير الخامس عشر للأمين العام للأمم المتحدة عن التهديد الذي يُشكله تنظيم "داعش" في العراق والشام للسلام والأمن الدوليين الصادر بالوثيقة رقم S/2022/576 تاريخ /26/ تموز 2022، والذي أكد فيه أن /30/ ألف طفل ممن تقل أعمارهم عن /12/ سنة من أبناء إرهابي داعش محتجزين في /11/ مخيماً شمال شرق سورية. ويُشير التقرير إلى أن داعش يمتلك أسلحة متطورة ومنظومات جوية استخدمها في مناسبات

متعددة. ويُضيف التقرير، "ما زال منع الإرهابيين من الحصول على الأسلحة والمواد المتفجرة يُشكّل تحدياً كبيراً"، ويجري مكتب مكافحة الإرهاب والمديرية التنفيذية للجنة مكافحة الإرهاب ومعهد الأمم المتحدة لبحوث نزع السلاح تدريبات في بعض الدول في الشرق الأوسط، لمنع الإرهابيين من استخدام المواد والأسلحة الكيميائية والبيولوجية والإشعاعية والنووية.

- وفي التقرير التاسع لـ كريستيان ريتشر، المستشار الخاص ورئيس فريق التحقيق التابع للأمم المتحدة لتعزيز المساءلة عن الجرائم المرتكبة من جانب داعش/تنظيم الدولة الإسلامية في العراق والشام، الصادر بالوثيقة S/2022/836، والذي ناقشه مجلس الأمن بجلسته رقم /9206/ تاريخ /5/ كانون الأول 2022. جاء ما يلي: "ولا تزال الأدلة التي جُمِعت تدعم فكرة أن تنظيم داعش قام بتصنيع وإنتاج صواريخ وقذائف هاون كيميائية وذخائر ورؤوس حربية وأجهزة متفجرة يدوية الصنع، بالإضافة إلى تطوير واختبار وتسليح ونشر مجموعة من العوامل الكيميائية".

ما ذكرناه هو عينات ونماذج، ولدينا الكثير من الأدلة التي والبراهين على امتلاك الإرهابيين في سورية للأسلحة الكيميائية. هذه ليست معلومات صادرة عن الحكومة السورية. إن تجاهل هذه المعلومات يعني، إما أنه لا تتم متابعة مثل هذه التقارير من قبلها، أو أنه يتم تجاهلها لأسباب سياسية.

من الطبيعي أن تنفي ممثلة كندا وجود إرهاب كيميائي من قبل المجموعات الإرهابية في سورية، لأن تأكيد مثل هذا الأمر سيحرمها إلى جانب بعض الدول الغربية الأخرى من الاستمرار في فبركة التقارير التي تصدر بين الحين والآخر عن "بعثة تقصي الحقائق" و"فريق التحقيق وتحديد الهوية" غير الشرعي لاتهام الحكومة السورية باستخدام الأسلحة الكيميائية.

إن ممثلة كندا وفي كل اجتماع أو إحاطة تخص الملف الكيميائي السوري تحرص على الاستمرار بتوجيه الاتهامات للحكومة السورية باستخدام أسلحة كيميائية، وإبعاد التهم عن الإرهابيين،

انسجاماً مع مواقف بعض الدول الغربية التي تكن العداء لسورية . ولا يمكن تفسير هذا الموقف إلا على أنه رسالة دعم قوية من قبل ممثلة كندا لأولئك الإرهابيين للاستمرار في جرائمهم، وفبركة المزيد من مسرحيات استخدام الأسلحة الكيميائية لتوجيه الاتهام للحكومة السورية.

إن من يدعم الإرهابيين في سورية ويمولهم ويسلّحهم، ويسهّل دخولهم إلى سورية، ويشكّل لهم الغطاء السياسي والعسكري والأمني، ومن احتضن مئات من عناصر الخوذ البيضاء الإرهابية، التي تُشكل ذراع هيئة تحرير الشام "جبهة النصرة" سابقاً، على أراضيه ومنحهم حق اللجوء، سيعمل على الافتراء وتزوير الحقائق ويشكك بما تقوله سورية من حقائق حول جرائم الإرهابيين في سورية وامتلاكهم لأسلحة كيميائية وفبركة حوادث استخدام تلك الأسلحة بتنسيق وتنفيذ من جماعة الخوذ البيضاء الإرهابية.